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Zápis z jednání 
Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina č. 3/2021 

konaného dne 29. 9. 2021 

 
Přítomni: 

1. Jiří Uchytil 6. Miroslav Jirků 

2. Vladimír Malec 7. Jan Zimmermann 

3. Jiří Pykal (předseda) 8. Blanka Veletová 

4. Miloš Kučera 9. Jitka Merunková (tajemník) 

5. Pavel Barták  

 
Nepřítomni (omluveni): 

1. Lukáš Bezchleba 4. Jan Mácha 

2. Vladimír Slávka 5. Miroslav Dibelka 

3. Jaroslav Poborský (místopředseda)  

 
Hosté: 

1. Lukáš Vlček (náměstek hejtmana) 4. Eva Horná (OŽPZ) 

2. Martin Hyský (zastupitel, předseda VSP) 5. Jiří Bartoš (OŽPZ) 

3. Jiří Svoboda (LDO Přibyslav)  

 
Program: 

1. Zahájení, schválení programu, schválení zápisu 

2. Řešení problematiky lesního hospodářství a myslivosti v Kraji Vysočina 

3. Voda v Kraji Vysočina – souhrn aktivit a opatření 

4. Diskuse a různé 

5. Závěr 

 
1. Zahájení 
Jiří Pykal, předseda Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina, přivítal všechny přítomné  
a hosty a zahájil jednání. Dle počtu přítomných členů konstatoval, že je komise 
usnášeníschopná. Přednesl návrh programu jednání. Podal návrh na předřazení bodu  
č. 3 „Voda v Kraji Vysočina – souhrn aktivit a opatření“ před bod č. 2. Takto upravený program 
jednání byl 7 hlasy schválen. K zápisu z minulého zasedání nebyly vzneseny žádné připomínky 
a byl přítomnými členy schválen. 
 
 
2. Voda v Kraji Vysočina – souhrn aktivit a opatření 
Členové komise obdrželi s předstihem podkladový materiál. 
 
Eva Horná uvedla, že předložený materiál obsahuje souhrn již realizovaných aktivit a opatření  
a dále plánované aktivity a opatření, které zajišťuje odbor životního prostředí a zemědělství ve 
své působnosti v jednotlivých složkách životního prostředí – ve vodním hospodářství, lesním 
hospodářství, zemědělství i ochraně přírody a krajiny. Shrnutí slouží k prezentační a osvětové 
činnosti a zároveň jako podklad pro střednědobý finanční výhled. Nejedná se o koncepční ani 
strategický materiál.  
Následně shrnula závěry a výhledy v jednotlivých oblastech: 
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Lesní hospodářství – administrace dotačních příspěvků na hospodaření v lesích dle Zásad 
Zastupitelstva Kraje Vysočina a administrace žádostí o finanční příspěvky na zmírnění dopadů 
kůrovcové kalamity dle Zásad ministerstva zemědělství. Z centrálních zdrojů lze podpořit také 
opatření na zadržování vody v lesích prostřednictvím budování např. retenčních nádrží 
a hrazením bystřin. Cílem je také udržení stavů spárkaté zvěře v akceptovatelné výši. 
Vodní hospodářství – v této oblasti jsou vypsány dva dotační tituly určené pro podporu vodního 
hospodářství obcí, a to Projektová příprava ve vodním hospodářství a Stavby ve vodním 
hospodářství. Podepsání Memoranda o společném zájmu a postupu ve věci propojování 
vodárenských soustav a spolupráci při přípravě opatření ke zvýšení zabezpečenosti dodávky 
pitné vody na území Jihomoravského kraje a Kraje Vysočina. 
Ochrany přírody – jedná se o projekty v oblastech posílení biodiverzity, pokrčování 
rozpracovaných záměrů a příprava nových záměrů, zejména na obnovu malých vodních nádrží 
na území přírodních památek, rezervací a lokalit Natury 2000. Předkládány jsou také náklady na 
nadcházející plánovací období 2021-2027. V současné době jsou veškeré finanční prostředky 
čerpány z Operačního programu Životní prostředí. 
Zemědělství – zásadní je zejména kvalita vody. V roce 2022 bude končit pilotní projekt v oblasti 
vodní (vodárenské) nádrže Švihov, který na základě dobrovolnosti řeší omezení postřiků, nebo 
používání šetrnějších chemických látek na ochranu rostlin, které zemědělci využívají při své 
činnosti. Snahou je také navázání na projekt, který byl realizován v Kraji Vysočina v období 2017 
a 2018 a zabýval se účinnosti herbicidních látek při pěstování brambor. Výstupy projektu byly 
použity při stanovení kompenzací újmy, která je vyplácena zemědělcům při účasti v projektu 
Ministerstva zemědělství a Povodí Vltavy, státní podnik. V nadcházejících třech letech  
(po diskusi se zemědělci) je plánováno zaměřit na používání přípravků na ochranu rostlin  
u plodiny řepky olejné v oblasti ochranných pásmech vodních zdrojů. Ve spolupráci se Školním 
statkem Humpolec je zájem rozšířit a propagovat projekt Agdata, který mimo jiné umožňuje 
zemědělcům optimalizovat používání látek na ochranu rostlin.  
Projekty na majetku příspěvkových organizací Kraje Vysočina - Kraj Vysočina má potenciál 
přispět k zadržování vody v krajině na svých pozemcích, zejména v areálech parků 
příspěvkových organizací, revitalizací a opravou stávajících vodních ploch a dále pak obnovou 
zaniklých vodních ploch a toků, do přírodních vodních ploch je možné obnovit dříve zatrubněné 
vodní toky a vrátit jim jejich původní meandry nebo posílit o svody vody ze střech, vytvořením 
zcela nových vodních ploch či mokřadů. 
Výkupy pozemků ve prospěch ochrany přírody Krajem Vysočina – je vhodné, aby se Kraj 
Vysočina stal vlastníkem alespoň některých z přírodně cenných ploch a mohl tak zabezpečit 
jejich optimální přírodní i hydrologický stav. V Kraji Vysočina se nachází 206 maloplošných 
zvláště chráněných území z toho 153 v působnosti Krajského úřadu Kraje Vysočina. 
 
V průběhu jednání se dostavil člen komise Miloš Kučera. 
 
Lukáš Vlček zdůraznil, že se nejedná o koncepční materiál. Snahou je poukázat na realizované 
či plánované aktivity ve vztahu k vodě v návaznosti na plánovaný rozpočet roku 2022. Mezi 
významné aktivity patří např. finanční prostředky na projekty na zadržování vody v krajině, 
navázání na dotační politiku roku 2021, podepsání memoranda s Jihomoravským krajem, 
výkupy pozemků, projekt realizovaný ve spolupráci se zemědělskými subjekty v kooperaci 
s Výzkumným ústavem bramborářským Havlíčkův Brod, s.r.o. 
 
Na základě dotazů Jiřího Pykala se vyjádřil Jiří Bartoš k navrhovanému opatření na regulaci 
spárkaté zvěře. Záměr je podmíněn adekvátní úpravou legislativy na úseku myslivosti, která je 
v současné době v procesu projednávání. V rozpočtu kraje jsou na rok 2022 případné finanční 
prostředky připraveny.  
Jitka Merunková na základě dotazu ohledně projektu na úseku zemědělství odkázala na webové 
stránky https://www.kr-vysocina.cz/assets/File.ashx?id_org=450008&id_dokumenty=4094904, 

https://www.kr-vysocina.cz/assets/File.ashx?id_org=450008&id_dokumenty=4094904
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https://www.kr-vysocina.cz/assets/File.ashx?id_org=450008&id_dokumenty=4084632. Na těchto 
stránkách jsou uvedeny zprávy o průběhu, vyhodnocení a výsledcích studie „Ověření účinnosti 
herbicidních látek při pěstování brambor v ochranném pásmu II. stupně zdrojů povrchové vody  
v roce 2017 a 2018“. Výstupy projektu byly použity při stanovení kompenzací újmy, která je 
vyplácena zemědělcům při účasti v projektu Ministerstva zemědělství a Povodí Vltavy, státní 
podnik. V červnu 2021 se uskutečnil seminář za účasti zástupců z podniků zapojených do 
projektu Želivky. Po diskusi bylo domluveno zaměřit se na používání přípravků na ochranu 
rostlin u plodiny řepky olejné. Výsledky projektu budou využity při jednání s Ministerstvem 
zemědělství. Veřejnosti jsou tyto aktivity představovány prostřednictvím článků, na 
zemědělských akcích např. Polní dny nebo Bramborářské dny v Havlíčkově brodě.  
Na základě dotazu ohledně rozšíření okruhu žadatelů u programů Projektová příprava a stavby 
ve vodním hospodářství pro příští rok uvedl Lukáš Vlček, že finanční prostředky (alokace) jsou 
omezené. Současný rozsah příjemců bude zachován. Eva Horná informovala o možnosti 
národního dotačního programu pro fyzické osoby.  
Ohledně porovnání aktivit na úseku životního prostředí a zemědělství s jinými kraji uvedla Eva 
Horná, že na úseku vodního hospodářství a ochrany přírody probíhá vždy za období tří let 
benchmarking. Kraje mají většinou podobné dotační programy. Jiří Pykal zmínil potřebu zajímat 
se o výsadbu stromořadí a alejí v případě ukončení národního dotačního titulu. 
 
Usnesení 007/03/2021/Kz 
Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina 
bere na vědomí 
souhrn aktivit a opatření odboru životního prostředí a zemědělství k řešení projevů 
dlouhodobého sucha dle přílohy Kz-03-2021-03. 
Usnesení bylo přijato 8 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
 
3. Řešení problematiky lesního hospodářství a myslivosti v Kraji Vysočina 
Členové komise obdrželi s předstihem podkladový materiál. 
 
Jiří Bartoš předložil následné informace: 
Dlouhodobé sucho v lesích 
Suché a teplé počasí přechozích let působí v lesích extrémní škody, zejména na lesních 
porostech tvořených smrkem. I přes celou řadu aktivit státní správy lesů všech stupňů  
a samosprávy kraje se nedaří gradaci kůrovce zastavit. V letošním roce, stejně jako v roce 
loňském, kdy bylo pro kůrovce počasí méně příznivé, se předpokládá pokles stavu kůrovce. 
V současné době nejsou zásadní problémy s kapacitami na zpracování nahodilé těžby, stejně 
jako s realizací dřeva na trhu.  
 
Průběh a část aktivit předchozích let 
Extrémní počasí roku 2015 odstartovalo kůrovcovou kalamitu na Vysočině, ale i v ostatních 
částech ČR. Plošně, zejména v porostních stěnách, na vodou ovlivněných ale i dalších 
stanovištích vznikala kůrovcová ohniska. Bylo možné pozorovat předčasné žloutnutí a opad listí, 
intenzivní opad zeleného jehličí vlivem sucha. Došlo k razantnímu snížení vitality prakticky 
všech dřevin. Na podzim roku 2015 Krajský úřad Kraje Vysočina operativně svolal poradu pro 
státní správu lesů ORP (SSL ORP). Zde bylo diskutováno, co je v daný okamžik nejdůležitější 
se závěrem - nutnost rychlého vyhledávání ohnisek. Celkově byl vůči SSL ORP vysloven apel 
na aktivní přístup v oblasti ochrany lesa. Byly zasílány výzvy vlastníkům s identifikací ohnisek, 
realizované rekognoskační lety financované Krajem Vysočina. Vzápětí, v dalších letech, byly lety 
kryty z finančních zdrojů MZe. Na první poradě svolané MZe informovali jednotlivé kraje  
o situaci. Podrobnou situaci získávalo MZe a na dalších poradách. Zde také kraje předkládaly 
návrhy na přijímání opatření k řešení situace podle aktuálního stavu. Kraj Vysočina i ORP 
vydávaly nespočet článků a dalších aktivit prostřednictvím sdělovacích prostředků, kde apelovali 

https://www.kr-vysocina.cz/assets/File.ashx?id_org=450008&id_dokumenty=4084632
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na vlastníky k aktivnímu přístupu. Podstatným opakujícím se prvkem bylo dát vlastníkům 
odbornou pomoc, jak rozeznat kůrovcem napadený strom. V tomto ohledu bylo třeba překonat 
konzervativní přístup k odstraňování kůrovcem napadených stromů, nedostatečnou odbornost 
nejen u vlastníků, ale i části OLH. Kraj Vysočina jako první připravil a zveřejnil informační spot – 
krátký film s názvem: „Seznamte se s kůrovcem“, jak rozpoznat kůrovcový strom, jak jej účinně 
zpracovat či asanovat, celkově jak pracovat v období kůrovcové kalamity. Byl vysílán ve 
školách, zdravotních zařízeních, budovách spravovaných krajem. O jeho využití projevila zájem 
celá řada krajů. S ohledem na to byl vysílán na mnoha místech v ČR.  
Pro vyhledávání kůrovcových ohnisek byl ve spolupráci s MENDELU realizován pilotní projekt 
s využitím spektrozonálního snímkování. Ten byl vzápětí využit např. na majetku města Nové 
Město na Moravě, lesích spravovaných LČR, s.p., je používán i nadále podle okamžitého zájmu 
a potřeby vlastníků lesa. 
Kraj Vysočina byl MZe hodnocen jako nejaktivnější z krajů v boji s kůrovcovou kalamitou. Kraj 
Vysočina apeloval na zvýšení aktivity i v jiných krajích, kde se kůrovcová kalamita teprve 
rozvíjela. Z analýzy MZe - aktivit krajů roku 2016 a 2017- vyplynulo, že zdejší kraj byla daleko 
nejaktivnější např. i při ukládání sankcí vlastníkům lesa za neplnění povinnosti v oblasti ochrany 
lesa.  
Ve sledovaném období proběhla celá řada jednaní zástupců Kraje Vysočina na MZe, kdy 
předmětem bylo hledání řešení stávajícím situace. Právě na Vysočině proběhla na stejné téma  
i jednání se zástupci Vlády ČR, MZe, VULHM. 
Od roku 2018 byly pravidelně svolávány kalamitní štáby – jednání za účasti MZe, kraje, VULHM, 
ORP, zpracovatelských firem, ČD. Zde byly a jsou prezentovány informace od jednotlivých 
účastníků jednání.  
Kraj Vysočina dlouhodobě připravuje pro vlastníky lesů, OLH, státní správu lesů a veřejnost 
odborné semináře. Od února roku 2016 jsou zaměřeny zejména na problematiku ochrany lesa, 
v posledních letech i na obnovu lesa po kalamitě. Např. v roce 2016 byl na této akci vedle 
VULHM, MZe a dalších i host Ing. Miroslav Dušek, OLH působící na severní Moravě - místa, 
kde kalamita běžela řadu let. Cílem bylo podat vlastníkům lesa objektivní informaci, do jakých 
rozměrů může kůrovcová kalamita dorůst.  
Od počátku působení kraje byl trvalý zájem na zvyšování druhové pestrosti lesů, a to jednak 
dotační politikou kraje, jednak při výkonu přenesené působnosti. Analýzou dat LHP a LHO 
provedenou ÚHUL zjednodušeně řečeno vyplynulo, že vlastníci lesů zalesňovali  
cca 1,3 násobek pestřeji, než je stanoveno legislativou v oblasti lesního hospodářství. Na 
druhovou pestrost lesů je zaměřen i probíhající spolupráce s MENDELU s názvem „Modely 
návrhu úprav dřevinné skladby porostních směsí s ohledem na ekologickou stabilitu  
a ekonomiku lesnického hospodaření v přírodních podmínkách Vysočiny“. Na stejné téma byl 
zaměřen i spot – krátký film „Obnova lesa na Vysočině“. 
Kraj Vysočina vytváří i nadále předpoklad pro zmírnění kůrovcové kalamity. Apeluje na vlastníky 
lesa k aktivnímu přístupu, poukazuje na pozitivní vývoj výkupních cen za jednotlivé sortimenty 
dřeva, na dostatek kapacit na těžbu. Kromě mnoha dalšího se na listopad letošního roku 
připravuje odborný seminář pro vlastníky lesů, OLH, státní správu lesů a veřejnost na téma 
ochrana lesa a obnova lesa po kalamitě, proběhla školení pro uživatele honiteb s cílem apelovat 
na řádné hospodaření se zvěří i z pohledu lesních ekosystémů.  
 
V následné diskusi členů komise byla řešena především dřevinná skladba lesů v Kraji Vysočina 
a spolupráce s odbornými lesními hospodáři. Na webových stránkách kraje mohou vlastníci lesů 
nalézt rady a odkazy, kde mohou opatřit sazenice pro výsadbu svého lesa: https://www.kr-
vysocina.cz/lesy-a-myslivost/ds-300384/p1=65364. 
 
Schvalování lesních hospodářských plánů 
Každoročně jsou státní správou lesů krajského úřadu schvalovány lesní hospodářské plány 
(dále jen “LHP“).  

https://www.kr-vysocina.cz/lesy-a-myslivost/ds-300384/p1=65364
https://www.kr-vysocina.cz/lesy-a-myslivost/ds-300384/p1=65364
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V současné době, s ohledem na probíhající kůrovcovou kalamitu, kromě standartního 
schvalování LHP, jsou vedena řízení, v rámci kterých jsou měněna závazná ustanovení LHP, 
především maximální celková výše těžeb, méně často výchova lesních porostů do 40 let věku. 
 
Vývoj stavu v kontextu navazující legislativy 
Dříve výjimečný stav změn závazných ustanovení LHP, zejména maximální celkové výše těžeb 
a výchovy lesních porostů do 40 let věku, je v současnosti zcela běžným řízením. Změny téhož 
LHP probíhají mnohdy opakovaně, častost je závislá na intenzitě napadení lesních porostů na 
majetku kůrovci. Podle metodiky Mze je možné okamžikem doručení žádosti o zmněnu 
závazných ustanovení ve smyslu obsahu podání konat, tedy pokračovat v těžbě. V případě 
překročení závazného ustanovení LHP lze vlastníkovi lesa uložit sankci podle zákona o lesích  
a podle konkrétní situace i podle z.č. 226/2013 Sb., o uvádění dřeva a dřevařských výrobků na 
trh, ve znění pozdějších předpisů. Po předložení žádosti o změnu závazných ustanovení kraj 
podle situace zajišťuje stanovisko podle z.č. 114/1992 Sb., koná místní šetření a povoluje 
změnu. K jednotlivýmm žádostem se přistupuje individuálně, stejně jako k jednotlivým závazným 
ustanovení LHP. Ve stejném režimu probíhají změny závazných ustanovení LHO. Kompetentní 
k provedení těchto změn jsou místně příslušné ORP. O tyto změny je třeba žádat pouze v těch 
případech, kdy vlastník lesa protokolárně převzal separát lesní hospodářské osnovy.  
 
Na základě dotazu Jiřího Svobody podrobně Jiří Bartoš okomentoval průběh řízení o přestupku 
s vlastníky lesů v případě rozšíření kůrovce a uložení případných sankcí. 
 
Environmentální vzdělávání, výchova a osvěta 
Oddělením lesního hospodářství a myslivosti byla v letošním roce připravena již tradiční výstava 
s názvem: Lesy na křižovatce cest. Pořádání těchto výstav, stejně jako např. akcí lesní 
pedagogiky, předkládá příjemnou formou informace o lesním hospodářství. I přes značně 
omezené časové možnosti se Kraj Vysočina nadále podílí na akcích lesní pedagogiky. 
V poslední době to bylo: ve spolupráci s organizací Chaloupky o.p.s. soutěž, tzv. „Zlatý list“, dále 
zajištění jednoho stanoviště v rámci Slavnosti Obce Pavlov a 10. narozenin lišáka Lukáše  
v Záchranné stanici Pavlov, či v letním táboře v Lovětíně, kde děti mohly zábavnou formou 
nahlédnout do zákulisí, jak funguje hospodaření v lesích, jak vlastníci lesa pečují o les. 
 
Akce lesní pedagogiky a probíhající kůrovcová kalamita 
S ohledem na časové množnosti lesních pedagogů se akce lesní pedagogiky výražně posunuly 
do oblasti mimopracovních aktivit v rámci víkendových akcí probíhajících v místě nebo nedaleko 
bydliště jednotlivých pracovníků.  
 
Pachové ohradníky  
V roce 2010 se podařilo navázat spolupráci s Nadací pojišťovny Generali na pilotním projektu 
Pachové ohradníky 2010. Spolupráce pokračovala i dalších letech. Od roku 2019 zvolila nadace 
jinou strategii, a tedy na realizaci tohoto opatření se již finančně nepodílí. Přesto je v Kraji 
Vysočina i v letošním roce ošetřeno téměř 150 km silnic tak, aby se provoz na nich stal 
bezpečnějším.  
 
Vývoj a současný stav 
Zahájení projektů předcházela řada jednání, která vyvrcholila odborným seminářem na dané 
téma. Na něm došlo k ujednocení se na dalším postupu, jehož podoba byla ovlivněna 
informacemi, které zde zazněly z úst zástupců Policie ČR, BESIP, uživatelů honiteb, odborníků 
z vysokých škol, výrobců jednotlivých produktů a dalších krajů ČR, kteří se o tuto problematiku 
taktéž zajímaly. Realizace projektu má roční periodu, kdy v prvních měsících kalendářního roku 
probíhá komunikace mezi OMS, krajem a uživateli honiteb. Výsledkem je databáze úseku, které 
by měly být v daném roce ošetřeny pachovými ohradníky. Po projednání věci v Radě Kraje 
Vysočina a podepsání smluv mezi OMS a krajem probíhá praktická část realizace konkrétních 
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opatření. Uživatele aplikuji příslušnou pěnu nebo koncentrát do této pěny, probíhá kontrola 
správnosti postupu uživatelů honiteb ze strany OMS a kraje. Na konci projektu, resp. jeho roční 
části dochází vyhodnocení účinnosti opatření. Z principu se účinnost pohybuje na cca 70%, tedy 
po ošetření konkrétní části komunikace klesnou srážky se zvěří na cca 30% četnosti před 
realizací opatření. Pro ošetření jednotlivých úseků je používán materiál HAGOPUR  
a PACHOLEK.  
 
Na základě podnětu Jiřího Uchytila informovala Eva Horná o jednáních se zástupce KSÚSV 
ohledně požadavku na pečlivé sekání škarp u silnic.  
 
Výkup spodních čelistí prasete divokého 
Početní stavy prasete divokého, s krátkodobými výkyvy, dlouhodobě narůstají. Proto Kraj 
Vysočina pokračuje v projektu a i nadále má zájem shromažďovat a vykupovat příslušné 
spodních čelistí prasete divokého. Tato činnost je smluvně zajištěna Českomoravskou 
mysliveckou jednotou, okresními mysliveckými spolky Kraje Vysočina (dále též jen „OMS“). 
V loňském roce je na tuto aktivitu alokováno 850 tis. Kč. 
 
Souvislosti a vývoj projektu, zákon o myslivosti 
V ČR byl v minulých letech zaznamenán výskyt afrického moru prasat. Toto onemocnění je 
potvrzeno v sousedních zemích: Německo, Slovenko, Polsko a Maďarsko. Vzdálenost ohnisek 
od hranic ČR se snižuje, proto jsou v této věci vedena jednání s Krajskou veterinární správou 
SVS pro Kraj Vysočina, s Oddělením krizového řízení a bezpečnosti Kraje Vysočina  
a s Českomoravskou mysliveckou jednotou. I přesto, že je v České republice situace prozatím 
stabilizovaná, stoupá nebezpečí opětovného výskytu nákazy. Proto je nutné podpořit úsilí 
redukovat stavy volně žijících prasat divokých. 
Stále je žádoucí soustředit se na odlov nejmenších selat a na bachyně – lončačky. Toto opatření 
jednak směřuje ke snížení škod na zemědělských pozemcích a na nich rostoucích plodinách  
a dále ke snížení veterinárního nebezpečí - přenosu nákazy afrického moru prasat na 
hospodářské chovy prasat. O spodní čelisti, které by měly být shromážděny jako důkazní 
materiál realizovaného lovu, trvale projevuje zájem Fakulta lesnická a dřevařská České 
zemědělské univerzity v Praze. O tento studijní materiál se zajímá i Lesnická a dřevařská fakulta 
Mendelovy univerzity v Brně. S ohledem na výše zmiňovanou aktuálnost veterinární 
problematiky je tato aktivita ke snižování stavů prasete divokého kladně hodnocena i Státní 
veterinární správou. Výsledky provedených analýz jsou využívány ke vzdělávání v myslivosti  
a tuto aktivitu podpořila Krajská koordinační myslivecká rada, stejně jako Komise pro 
zemědělství Rady Kraje Vysočina a Komise pro životní prostředí Rady Kraje Vysočina. 
 
V rámci předchozího legislativního procesu byla přijata novela zákona o myslivosti, která 
předpokládala přijetí principů, které by směřovaly ke zvýšení tlaku na redukci spárkaté zvěře. 
Vlivem navazujícího legislativního procesu nastal stav, že přijatá novela nedoznala účinnosti. 
Nadále se tedy pracuje a bude pracovat se zákonem o myslivosti, tak jak jej známě 
z předchozího období. Z pohledu státní správy myslivosti se tedy v dohledné době nic nemění  
a trvá postup podle stávající metodiky. Ta je ze strany MZe dlouhodobě stabilní, v souladu 
s touto metodikou je krajem usměrňována činnost státní správy myslivosti ORP. Usměrňování 
probíhá formou pravidelných porad, metodických sdělení, individuálních správních aktů apod. 
Z principu je povolován lov/je vydáváno kladné vyjádření k lovu na základě žádostí, pokud tyto 
žádosti směřují koncepčním způsobem ke snížením stavu zvěře. Nad tento režim je dále státní 
správou myslivosti ukládán lov příslušné zvěře, pokud je k tomu dán např. ze strany vlastníků 
adekvátní podnět. Předmětné ukládání lovu je procesně velice obtížné, nicméně lokálně a po 
určitý čas vede ke snížení stavů zvěře. Je třeba, aby vlastníci a uživatelé pozemků konstruktivně 
vytvářeli podmínky k optimalizaci stavů zvěře ve volné krajině. 
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Příspěvky do lesů ze státního rozpočtu  
Poslední novelou nařízení vlády č. 30/2014 Sb., o stanovení závazných pravidel poskytování 
finančních příspěvků na hospodaření v lesích a na vybrané myslivecké činnosti došlo k rozšíření 
činností, které jsou podporovány ze státního rozpočtu. Připravuje se další novela, její účinnost 
se předpokládá od 1. 1. 2022, kdy by mělo opět dojít k rozšíření podporovaných činností, mělo 
by dojít i k dalšímu navýšení sazeb u některých stávajících činností. Tím je ze strany státu 
reagováno na kritickou situaci v lesích. Aktuální je i otázka příspěvku na zmírnění dopadů 
kůrovcové kalamity za rok 2020. Žádosti lze podávat do 15. 10. 2021. 
 
Rozsah administrace dotací a příspěvků do lesního hospodářství 
Kraj Vysočina v roce 2020 dokončoval proplácení dotací z Fondu Vysočiny – programu 
Hospodaření v lesích 2020. Program umožňoval vlastníkům lesa podávat žádosti na potřebnou 
péči o založené lesní porosty, výchovou porostů, nebo použití vhodných technologií na ochranu 
porostů. Rozsah podpory je patrný z následující tabulky.  
 

 
 
 
 
 
 
 

Podle Nařízení vlády č. 30/2014Sb., které jsou hrazeny z rozpočtu Ministerstva zemědělství, 
mohou vlastníci žádat o finanční příspěvek na: 

- ekologické a přírodě šetrné technologie při hospodaření v lese 
- obnovu, zajištění a výchovu lesních porostů do 40 let věku 
- vyhotovení lesních plánů za podmínky poskytnutí dat lesních hospodářských plánů 

v digitální formě pro potřeby státní správy 
- ochranu lesa 

 

Rok Počet žádostí Kč 

2018            883    31 510 709 

2019         1 814  112 088 037 

2020         3 125  300 863 296 

Celkem        5 822 444 462 042 

 
V roce 2020 byla možnost žádat o finanční kompenzace podle Zásad na zmírnění dopadů 
kůrovcové kalamity v nestátních lesích za období roku 2019.  
 

Rok Počet žádostí Kč 

2019         1 671    565 193 672 

2020         3 739 1 559 665 465 

Celkem        5 822 2 124 859 137 

 
Cílem této platby bylo dorovnat ztráty, které vznikly vlastníkům lesa v souvislosti s nahodilou 
těžbou jehličnatého dřeva. V roce 2019 byly podávány žádosti za IV. Q 2017 a celý rok 2018, 
v roce 2020 pak za rok 2019. Údaje za období roku 2020 budou známy na konci října letošního 
roku. 
 
Na základě dotazu Miloše Kučery informoval Jiří Bartoš o postupu proti vlastníkům lesů 
v případě neprovedení zalesnění do určité lhůty - možnost prodloužení základní lhůty na základě 

Rok Počet žádostí Kč 

2018            78     4 963 640  

2019         1 398   89 274 770  

2020         1 039    70 191 450 

Celkem        2 515 164 429 860 



 

Číslo jednací: 87776/2021 

 

Číslo stránky 8 

  

podané žádosti vlastníka, v případě nepodání žádosti bude následovat vydání rozhodnutí  
o zahájení řízení a následně případná sankce.  
 
Usnesení 008/03/2021/Kz 
Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina 
bere na vědomí 
informace o činnosti Kraje Vysočina v oblasti lesního hospodářství a myslivosti a 
doporučuje 
radě kraje podporovat opatření na úseku myslivosti a vytvoření podmínek pro administraci 
narůstající agendy v oblasti lesního hospodářství a myslivosti. 
Usnesení bylo přijato 8 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
 
4. Diskuse a různé 
Jiří Pykal uvedl, že na příštím zasedání komise bude projednán návrh plánu činnosti na rok 
2022. Vyzval členy komise k zasílání případných námětů a návrhů. Dále vyzval členy, že pokud 
budou mít nějaký návrh, který by měl být zahrnut do rozpočtu kraje na příští rok, aby jej zaslali 
na jeho e-mailovou adresu.  
 
Jiří Uchytil informoval, že jsou známa pravidla o společné zemědělské politice EU do dalších let. 
Stanoven dostatečně velký prostor jednotlivým členským státům. Objevuje se možnost jak 
podpořit ve shodě s programovým prohlášením zemědělců produkční zemědělství.  
 
Na základě dotazu Miloše Kučery se vyjádřili Jiří Svoboda a Jiří Bartoš k návrhu nové strategie 
na ponechání 10 % lesů bez zásahu.  
 
Jiří Pykal vznesl podnět na zhodnocení sklizně na příštím jednání komise. Dle Jitky Merunkové 
budou k dispozici pouze odhady. Definitivní statistické výkazy jsou k dispozici až počátkem 
měsíce května. 
Pavel Barták vznesl podnět na projednání tématu afrického moru prasat a jeho možného 
dopadu na volně žijící zvěř či chovy domácích prasat.  
 
V případě konání akcí budou členům komise elektronicky rozesílány pozvánky.  
 
 
Termín příštího zasedání komise byl stanoven na středu 1. prosince 2021, od 14.00 hodin.  
 
 
5. Závěr 
Závěrem předseda poděkoval všem přítomným za aktivní účast a ukončil zasedání. 
 
 
Ing. Jiří Pykal 
předseda Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina 
 
 
Bc. Ing. Jitka Merunková 
tajemnice Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina 
 
Zpracovala a zapsala Lenka Matysová dne 6. 10. 2021. 


